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Zápis ze zasedání 

Akademického senátu Fakulty humanitních studií  
Univerzity Karlovy 

dne 18. dubna 2024 

Přítomno: 
Varvara Borisova (od 17.25), Jan Horský, Tatiana Chavalková Badurová, Lucie Kalabisová, Matěj 
Krofta, Selma Muhič Dizdarevič (do 18.32), Petr Pavlík, Markéta Pražáková Seligová, Jan Tuček, 
Jana Wohlmuth Markupová, Ludmila Maria Wladyniak (do 17.10) 
CELKEM PŘÍTOMNO: 11 

Omluveno: 
Martin Heřmanský, Michael Kralert, Arnošt Novák, Karina Zamrazilová 
CELKEM OMLUVENO: 4 

Nepřítomno: 
- 
CELKEM NEPŘÍTOMNO: 0 

Hosté: 
Karolína Horáčková, Jana Jeníčková (do 17.20), Josef Kružík (do 16.55), Tomáš Procházka, Sára 
Říhová, Věra Sokolová, Kristýna Zeman (do 17.45) 
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Návrh programu jednání: 

1) Zahájení zasedání a schválení navrženého programu 

2) Schválení zápisu ze zasedání AS FHS UK konaného dne 7. března 2024 
(předkládá předsednictvo) 

3) Návrh nového znění Pravidel pro organizaci studia na Fakultě humanitních studií 
Univerzity Karlovy 
(předkládá děkanka V. Sokolová) 

4) Výroční zpráva o hospodaření FHS UK za rok 2023 
(předkládá děkanka V. Sokolová) 

5) Vyjádření AS FHS UK k záměru děkanky jmenovat tajemníka FHS UK 
(předkládá děkanka V. Sokolová) 

6) Informace děkanky 

7) Různé 

1) Zahájení zasedání a schválení navrženého programu 

J. Wohlmuth Markupová zahájila zasedání, uvítala všechny přítomné, zejména pak novou 
členku AS FHS UK M. Pražákovou Seligovou, která se ujala mandátu jako 1. zvolená 
náhradnice poté, co k 10. 4. 2024 rezignovala na svůj mandát M. Novotná, jíž J. Wohlmuth 
Markupová poděkovala za její čas a práci věnovaný senátu. M. Pražákové Seligové poděkovala 
za přijetí mandátu a popřála jí mnoho úspěchů. Dále přivítala děkanku V. Sokolovou, ostatní 
členy a členky jejího kolegia a další členy a členky akademické obce FHS UK. 

Následně rekapitulovala, že senát měl původně zasedat již 4. 4. 2024, kdy se však konalo 
setkání studentských senátorů UK za účasti rektorky M. Králíčkové, jehož se účastnili i 
zástupci AS FHS UK, což byla pro předsednictvo priorita. V dalším týdnu se senát nemohl 
uskutečnit kvůli výjezdnímu zasedání Rozšířeného kolegia rektorky UK, kvůli němuž by se 
nemohla zasedání zúčastnit děkanka V. Sokolová. J. Wohlmuth Markupová proto všem 
poděkovala za vstřícnost a posléze představila program jednání, který byl schválen tichým 
souhlasem. 

2) Kontrola a schválení zápisu ze zasedání AS FHS UK konaného dne 7. března 
2024 
(předkládá předsednictvo AS FHS UK) 

J. Wohlmuth Markupová představila návrh zápisu, k němuž nezazněly žádné připomínky. 
Zahájila tedy hlasování o schválení zápisu ze zasedání AS FHS UK konaného dne 7. března 
2024. 

CELKEM PŘÍTOMNO VE CHVÍLI HLASOVÁNÍ: 10 
Hlasování: PRO:   9    
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PROTI:   0 
ZDRŽELO SE:   1 

USNESENÍ: AS FHS UK schvaluje předložený zápis ze zasedání AS FHS UK konaného 
dne 7. března 2024.  

3) Návrh nového znění Pravidel pro organizaci studia na Fakultě humanitních 
studií Univerzity Karlovy 
(předkládá děkanka V. Sokolová) 

J. Wohlmuth Markupová otevřela bod a předala slovo děkance V. Sokolové, která uvedla, že 
navrhovaná novela pravidel pro organizaci studia se týká bakalářského studia, konkrétně 
zrušení opakovaného zápisu povinných předmětů a zavedení semestrální kontroly pro 
studující 1. ročníku. Poté předala slovo J. Kružíkovi, proděkanovi pro studium, aby návrh 
přiblížil. Dle jeho slov si vedení fakulty od zavedení semestrální kontroly v 1. ročníku slibuje 
přibližně 5% navýšení tzv. graduation rate, z něhož se vypočítává studijní úspěšnost. Do 
bakalářského studia totiž nastupuje každý rok mnoho studujících, z nichž signifikantní 
množství ve studiu zůstává, aniž by vůbec plnili studijní povinnosti, což je v mnoha ohledech 
zatěžující, např. kvůli přeplněným kurzům u webové registrace. Dále upřesnil, že semestrální 
kontrola je rovněž v zájmu zapsaných, ale nestudujících, kterým se odečítá nezpoplatněná 
doba studia. Dále upřesnil, že i když dojde ke zrušení opakovaného zápisu povinných 
předmětů, zůstane možnost posunu jejich plnění.  

J. Kružík dále sdělil, že by rád vedl diskuzi o dvou variantách přechodných ustanovení, 
podle nichž se mohou všechny změny týkat až nově nastupujících studujících, anebo bude 
možnost opakovaného zápisu k 1. 10. 2024 zrušena pro všechny. Rozhodnutí, která varianta 
vstoupí v platnost, ponechal na AS FHS UK 

J. Wohlmuth Markupová poděkovala za představení návrhu a otevřela diskuzi, o slovo se 
přihlásila S. Muhič Dizdarevič, jež požádala o upřesnění, jak by semestrální kontrola 
probíhala. J. Kružík upřesnil, že minimální počet kreditů, který studující budou muset po 1. 
semestru získat, bude nastaven na 15, aby se nedošlo k ukončení studia někoho, kdo má 
naději, že studium úspěšně absolvuje. Dodal, že rovněž dojde k úpravě studijního plánu, jenž 
kreditově navýší některé povinné kurzy v 1. ročníku. 

P. Pavlík kvitoval snahu ohledně zvýšení graduation rate. Na univerzitní úrovni se dle 
jeho slov plánuje rozdělování financí právě podle tohoto faktoru. M. Pražáková Seligová se 
dotázala, zda omezení semestrální kontroly pouze na 1. ročník má kromě zvýšení graduation 
rate i jiný důvod. J. Kružík odpověděl, že toto opatření znamená nejsnadnější rozhodnutí, jež 
by mělo vést ke zlepšení ukazatele studijní úspěšnosti, nikoliv propustnosti. Případné další 
zásahy do studia jsou na uvážení, víceméně však nejsou proveditelné, protože studium si 
studující z velké části koncipují sami. Zavedení semestrální kontroly pro všechny ročníky by 
podle něj mohlo studium rozkolísat. Dále J. Kružík vyjádřil přesvědčení, že zavedení 
semestrální kontroly v 1. ročníku bakalářského studia povede k tomu, že na fakultě nebudou 
studovat nedostatečně motivovaní studující. 
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J. Tuček ocenil tento návrh a dále se dotázal, do jaké míry v něm hraje roli ročníková 
prostupnost. J. Kružík odpověděl, že z konstrukce graduation rate bychom měli mít celek 
studia designovaný tak, aby se minimalizoval počet studujících, kteří studium zanechají v 
pozdějších ročnících. Problém je, že se v našem případě jedná o nezanedbatelnou skupinu 
studujících, nicméně jejich setrvání v pozdějších ročnících studia závisí také na dalších dílčích 
změnách, které jsou dle jeho slov v plánu. 

J. Wohlmuth Markupová navrhla přistoupit k debatě ohledně dvou variant přechodných 
ustanovení. M. Pražáková Seligová vyjádřila podporu pro variantu, která by měla zrušit 
opakovaný zápis i pro stávající studující, a to z důvodu úlevy administrativě, pro niž by 
rozdílné podmínky pro 1. ročník mohly znamenat zátěž. 

P. Pavlík naproti tomu uvedl, že pravidla a podmínky, za nichž se studující do studia 
zapsali, mají zůstat stejná po celou dobu jejich studia. Se souhlasem se k němu připojil 
například J. Tuček, který vyjádřil obavu, že by případná nespokojenost studujících vyšších 
ročníků mohla být řešena právní cestou. T. Chavalková Badurová rovněž souhlasila s 
argumentem, že by takováto změna mohla u studujících vyšších ročníků způsobit zmatek. L. 
Wladyniak se souhlasem doplnila, že by pravidla neměla být uplatňována zpětně. Jelikož se 
většina přítomných přiklonila k této variantě, J. Wohlmuth Markupová zahájila hlasování o 
novele Pravidel pro organizaci studia na FHS UK s tím, že obě navrhované změny budou platit 
až pro nově nastupující studující bakalářského studia, kteří se zapíší do studia od 
akademického roku 2024/2025. představila návrh zápisu, k němuž nezazněly žádné 
připomínky. Zahájila tedy hlasování o schválení zápisu ze zasedání AS FHS UK konaného dne 
7. března 2024. 

CELKEM PŘÍTOMNO VE CHVÍLI HLASOVÁNÍ: 10 
Hlasování: PRO:   10    

PROTI:   0 
ZDRŽELO SE:   0 

USNESENÍ:  AS FHS UK schvaluje novelu Pravidel pro organizaci studia na Fakultě 
humanitních studií Univerzity Karlovy.  

4) Výroční zpráva o hospodaření FHS UK za rok 2023 
(předkládá děkanka V. Sokolová) 

V. Sokolová předala slovo tajemnici fakulty K. Zeman, jež uvedla, že se při vypracování 
výroční zprávy držela praxe z minulosti a řídila se pokyny z RUK. Dále uvedla, že FHS UK 
vykázala kladný hospodářský výsledek ve výši 1 200 000,- Kč a také, že v obecném balíčku od 
MPSV získala přibližně o 5 % více než v roce 2022 (např. dotace na vědu a výzkum, 
vzdělávacích činností a ostatních kapitol financování). V minulém roce se hospodařilo se 6 
fondy – většina, kromě stipendijního, vzrostla, hodně se s ním pracovalo, aby se ušetřilo, např. 
spousta pracovních pozic se ohodnocovala stipendii. Co se týče mzdových nákladů, ty činily 
122 000 000,- Kč, oproti roku 2022 se jedná o 15% nárůst, což odpovídá meziročnímu 
nárůstu inflace. Rovněž meziročně přibylo 15 nových zaměstnanců. Fakulta obdržela vyšší 
stipendia v hodnotě 45 000 000,- Kč, v roce 2022 se jednalo o 35 000 0000,- Kč. Z toho za oba 
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roky bylo 18-19 milionů Kč využito na stipendia doktorandů a doktorandek. Na závěr svého 
vstupu poděkovala děkance V. Sokolové, do hospodaření totiž také zasáhla změna vedení 
fakulty, vznikly nové prostory pro studující (relaxační místnost, doktorandská místnost či 
studijní prostory). V. Sokolová poděkovala K. Zeman za přípravu výroční zprávy. 

J. Wohlmuth Markupová poděkovala za představení a otevřela diskuzi. S. Muhič 
Dizdarevič se dotázala, zda je tedy celkový výsledek pozitivní. K. Zeman souhlasila, fakulta 
získala více peněz, více peněz bylo využito a celkově vzrostl hospodářský výsledek. 

17.10 – odchází senátorka L. M. Wladyniak, počet přítomných senátorů a senátorek se snížil na 9 

J. Wohlmuth Markupová zahájila hlasování o schválení Výroční zprávy o hospodaření 
FHS UK za rok 2023. 

CELKEM PŘÍTOMNO VE CHVÍLI HLASOVÁNÍ: 9 
Hlasování: PRO:   9    

PROTI:   0 
ZDRŽELO SE:   0 

USNESENÍ: AS FHS UK schvaluje Výroční zprávu o hospodaření FHS UK za rok 
2023.FHS UK schvaluje předložený zápis ze zasedání AS FHS UK 
konaného dne 7. března 2024.  

5) Vyjádření AS FHS UK k záměru děkanky jmenovat tajemníka FHS UK 
(předkládá děkanka V. Sokolová) 

J. Wohlmuth Markupová přivítala na zasedání T. Procházku a předala slovo V. Sokolové, jež 
předložila návrh na změnu tajemníka, protože současná tajemnice fakulty, K. Zeman, z 
osobních důvodů rezignuje na svoji funkci ke dni 19. 4. 2024. V. Sokolová jí poděkovala za 
dosavadní práci, kterou pro fakultu vykonávala 8 měsíců. Dále uvedla, že vedení fakulty se v 
souvislosti s rezignací K. Zeman rozhodlo vypsat standardní výběrové řízení, které mělo 3 
kola. Po schválení kolegiem děkanky se rozhodla navrhnout T. Procházku jako nového 
tajemníka fakulty, a to do 31. 5. 2027, tedy do konce svého mandátu. V. Sokolová dále 
zdůraznila, že T. Procházka má její plnou podporu, jakož i celého kolegia a administrativního 
zázemí děkanátu. 

J. Wohlmuth Markupová poděkovala V. Sokolové za představení návrhu a požádala T. 
Procházku, aby se stručně představil. T. Procházka zmínil, že je absolventem FHS UK, 
respektive Institutu základů vzdělanosti. Profesně působil zejména ve státní správě (např. 
Česká centra, Krajský úřad Středočeského kraje, Městská část Praha 10) na vedoucích 
pozicích.  

J. Wohlmuth Markupová poděkovala T. Procházkovi za představení a následně navrhla 
ustavit komisi pro tajné hlasování. 
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CELKEM PŘÍTOMNO VE CHVÍLI HLASOVÁNÍ: 9 
Hlasování: PRO:   7   

PROTI:   0 
ZDRŽELO SE:   2 

USNESENÍ: AS FHS UK ustavuje dvoučlennou komisi pro tajné hlasování. 

Do komise pro tajné hlasování navrhla J. Wohlmuth Markupová M. Kroftu a S. Muhič 
Dizdarevič, kteří s nominací souhlasili. 

CELKEM PŘÍTOMNO VE CHVÍLI HLASOVÁNÍ: 9 
Hlasování: PRO:   9   

PROTI:   0 
ZDRŽELO SE:   0 

USNESENÍ: AS FHS UK schvaluje komisi pro tajné hlasování ve složení M. Krofta a S. 
Muhič Dizdarevič.  

17.25 – přichází senátorka V. Borisova, počet přítomných senátorů a senátorek vzrostl na 10 

Komise se sešla a zvolila si svého předsedu, jímž se stal M. Krofta. J. Wohlmuth 
Markupová následně předala slovo předsedovi komise, který osazenstvo senátu seznámil s 
procedurou tajného hlasování. Následně se přistoupilo k samotnému hlasování o záměru 
děkanky jmenovat Tomáše Procházku tajemníkem FHS UK.  

CELKEM PŘÍTOMNO VE CHVÍLI HLASOVÁNÍ: 10 
Hlasování: PRO:   8   

PROTI:   0 
ZDRŽELO SE:   2 

USNESENÍ: AS FHS UK vyjádřil kladné stanovisko k záměru děkanky jmenovat Mgr. 
Tomáše Procházku tajemníkem FHS UK.  

6) Informace děkanky 

V. Sokolová poděkovala za slovo a souhlas senátu jmenovat nového tajemníka T. Procházku. 
Dále seznámila přítomné s tím, že: 

 Proběhla obměna výzdoby zasedací místnosti, nyní ji zdobí obrazy od J. Alta. 

 Iniciativa FHSafe získala Cenu Miloslava Petruska. V. Sokolová poblahopřála jejím 
zástupkyním T. Chavalkové Badurové, M. Hampeisové a M. Plass.  

 17. 4. 2024 proběhlo setkání studujících s Bezpečnostním odborem RUK. Účast byla 
překvapivě nízká, nicméně přítomní studující žádali, aby se studujícími obecně fakulta v 
tomto ohledně více komunikovala. V. Sokolová uvedla, že hlavní spojkou by měli v tomto 
případě být senátoři a senátorky a požádala je tímto o spolupráci. 
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 Dále zmínila informace týkající se studentských evaluací. T. Pospíšilová seznámila s jejich 
výsledky kolegium děkanky i vedoucí katedry a vyžádala si jejich reakce. Zapojení 
studujících vzrostlo o třetinu. Kdy bude k dispozici nová aplikace pro studentské 
evaluace, nyní závisí na FF UK. 

 Dále V. Sokolová vyjádřila snahu zlepšovat bakalářské studium a i na základě evaluací 
jeho podobu upravit tak, aby jej studující mohli zdárně dokončit. Za prioritní vedení 
fakulty nyní považuje přesun OJAKu zpět do 2. ročníku studia. 

 Z analýzy dat bylo zjištěno, že FHS UK je pro polovinu studujících první či jedinou volbou 
při výběru vysoké školy.  

 Bude vydáno opatření děkanky o dnech osobního rozvoje a o pružné pracovní době. 
Opatření děkanky „kariérní řád“ zatím nebylo vydáno, řeší se dodání aplikace, v níž by 
mělo probíhat hodnocení pracovníků (opět zajišťuje FF UK). 

 Bude vydáno opatření děkanky stanovující organizační řád děkanátu, a to od 1. 5. 2024 
společně s digitalizací dovolenek. Rovněž dojde k rozdělení Studijního oddělení na dvě 
části – Studijní oddělení a Sekretariát pregraduálních programů a kateder, který bude 
sdružovat tajemnice, tajemníky a asistentky kateder.  

 Agendu týkající se semestrální kontroly bude dále zajišťovat Studijní oddělení. 

Dále V. Sokolová prezentovala výsledky reflexe organizační struktury FHS UK. Dotazník se 
týkal vyučujících a akademických pracovníků (celkem 152 osob, z nichž se zúčastnilo 92 osob, 
tedy 62 %). Dotazník byl anonymní, známé jsou pouze počty osob z jednotlivých kateder. 
Většina výsledků byla nejednoznačná, ale alespoň obecně lze říci, že: 

 většina vyučujících se identifikuje se studijním programem (nejvíce v případě 
navazujících magisterských programů); 

 podle většiny stávající struktura nepřispívá k interdisciplinárnímu dialogu; 

 navazující magisterské programy měly být podle většiny ukotveny k jedné katedře, v 
tomto směru chce postupovat dále i vedení; 

 jednoznačně by také podle ankety měli být doktorandi více začleněni do života katedry;  

 většina si přeje, aby katedra měla širší administrativní tým složený z asistentek a 
tajemnic a tajemníků programů. 

Dále V. Sokolová sdělila, že otevřené otázky byly analyzovány AI a jako nejdůležitější téma 
vyvstala nedostatečná integrace doktorandů spolu s konfliktem kompetencí mezi vedoucími 
kateder a garanty programů či nerovností pracovní zátěže. 

18.32 – odchází senátorka S. Muhič Dizdarevič, počet přítomných senátorů a senátorek je nyní 9 

T. Chavalková Badurová poděkovala, že je evaluacím věnována patřičná péče a 
připomenula, že studentští senátoři a senátory po ní volali už nejméně tři roky. Dále 
poděkovala T. Pospíšilové za přípravu studentských evaluací a za její úzkou spolupráci se 
zástupci studujících v AS FHS UK a se studentskými ambasadorkami. Dotázala se rovněž na 
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postup úpravy zkoušky OJAK, respektive zda budou v rámci něj osloveni i studující. K tomu V. 
Sokolová sdělila, že vedení fakulty nechce překračovat své kompetence, protože OJAK spadá 
do gesce garantů zkoušky. Momentálně vedení trvá pouze na přesunu zkoušky zpět do 2. 
ročníku. 

7) Různé 

− P. Pavlík zpravil přítomné o tom, že 3. 6. 2024 by měla opět proběhnout akce s názvem 
Kolaps vysokých škol pod záštitou iniciativy Hodina pravdy.  

− M. Krofta se dotázal na zvěsti ohledně rušení některých bakalářských povinně 
volitelných kurzů. V. Sokolová upřesnila, že si není vědoma rušení kurzů, ale potvrdila 
neprodloužení spolupráce s jedním vyučujícím. 

− V. Borisova sdělila, že se 16. 4. 2024 konalo setkání na RUK ohledně studijní úspěšnosti 
doktorandů a doktorandek, blíže by s tímto tématem však senát ráda seznámila na 
některém z příštích zasedání v samostatném bodě jednání. 

− L. Kalabisová referovala společně s M. Kroftou o setkání studentských senátorů UK s 
rektorkou M. Králíčkovou, které proběhlo 4. 4. 2024. Řešila se například forma 
studentských evaluací, konání studentských aktivit a jejich finanční podpora. 

J. Wohlmuth Markupová následně navrhla termíny příštích zasedání dle původního plánu (2. 5. 
2024 a 6. 6. 2024), proti čemuž nezazněly žádné námitky. Poté poděkovala všem za účast a 
ukončila zasedání.  

 

Zapsala: Bc. Karolína Horáčková 

Přehled schválených usnesení: 

601. AS FHS UK schvaluje předložený zápis ze zasedání AS FHS UK konaného dne 7. března 
2024. 

602. AS FHS UK schvaluje novelu Pravidel pro organizaci studia na Fakultě humanitních studií 
Univerzity Karlovy. 

603. AS FHS UK schvaluje Výroční zprávu o hospodaření FHS UK za rok 2023. 

604. AS FHS UK ustavuje dvoučlennou komisi pro tajné hlasování. 

605. AS FHS UK schvaluje komisi pro tajné hlasování ve složení M. Krofta a S. Muhič Dizdarevič. 

606. AS FHS UK vyjádřil kladné stanovisko k záměru děkanky jmenovat Mgr. Tomáše 
Procházku tajemníkem FHS UK. 

 

 

Za správnost: Mgr. Jana Wohlmuth Markupová, Ph.D. 
(předsedkyně AS FHS UK) 
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